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مسکن، نرخ بنزین، تورم، گرانی خودرو و قصه قاچاق سوخت، 
موضوعات مهمی بودند که در نشســـت رســـانه ای رئیس 
مجلس مورد پرسش خبرنگاران قرار گرفتند، درحالی که بخش 
زیادی از صحبت های رئیس مجلس را موضوعات اقتصادی و معیشتی مردم 
به خود اختصاص می داد اما پای ماجرای داغ سیاسی این روزها، یعنی حضور 
محمدجـــواد ظریـــف هم به این نشســـت باز شـــد و رئیس مجلـــس در ادامه 
صحبت هایی که در صحن علنی مجلس، در خصوص انتصاب غیرقانونی، 
ظریف بیان کرده بود را تکرار کرد. اجرای قطعی لایحه عفاف و حجاب از 23 
آذرماه آن هم درحالی که دولت گفته بود که لایحه تعلیق شده هم موضوع دیگری 
بود که در نشست خبری رئیس مجلس مطرح شد. فیلترینگ و چگونگی رفع 
آن هم که این روزها، ســـوال ثابت خبرنگاران از روســـای قوا و مســـئولان دولتی 
است، در نشست خبری رئیس مجلس هم مطرح شد و قالیباف هم با اشاره 
به اینکه هنوز در خصوص چگونگی رفع فیلتر نکاتی وجود دارد، اشاره کرد که 

»با فیلترینگ مخالف« است. 

   دولت، مسئول ساخت مسکن نیست
اجرای مسکن و قصه ساخت مسکن توسط دولت، موضوعی بود که رئیس مجلس 
در ابتدای نشست خبری خود به آن اشاره کرد. قالیباف صراحتا اشاره کرد روش های 
اجرایـی در سـاخت مسـکن درسـت نیسـت. از جملـه اینکـه »دولـت نبایـد مسـئول 
سـاخت و تولیـد مسـکن« باشـد. رئیـس مجلـس در ادامـه گفـت: »مـردم، شـرکت ها، 
بنگاه ها می توانند مسکن بسازند و دولت برمبنای قانون مکلف است، زمین را برای 
مسکن فراهم کند.« زمین، حداقل 50 تا 70 درصد قیمت تمام شده یک خانه را زمین 
بـه خـود اختصـاص می دهـد و دولـت می بایسـت، زمیـن را حتـی در مـواردی رایـگان 
در اختیـار مـردم قـرار دهـد. رئیـس مجلـس اشـاره کـرد کـه از زمـان شـروع طـرح مسـکن 
مهر یعنی »در حدود 17 سال گذشته، زیر دو میلیون مسکن ساخته شده و نزدیک 
به 120 هزار مسـکن هم به طور قطعی واگذار نشـده اسـت.« قالیباف در ادامه گفت 
که اگر به دنبال حل مشکلات مردم هستیم، اولویت را به مسکن دهیم مشکلات 
حل می شـود. علاوه براین، رئیس مجلس به این موضوع اشـاره کرد که سـازمان ملی 
مسـکن، در حال حاضر بیش از زمین هایی که سـاخته شـده، زمین در اختیار دارد 

که یا در آن سـاخت و سـازی نشـده یا داخل حریم هسـتند.

   جای آقای ظریف بودم با ظرافت کنار می رفتم
صبح روز گذشته باز هم ماجرای انتصاب محمدجواد ظریف به صحن علنی 
مجلـــس باز شـــد و رئیس مجلـــس نیز صراحتا اعلام کرد کـــه انتصاب ظریف 
یادی در رسانه ها به همراه داشت. این  غیرقانونی بوده است. امری که واکنش ز
موضوع اما بار دیگر در نشست خبری رئیس مجلس مطرح شده و قالیباف در 
پاسخ به سوالی در خصوص انتصاب ظریف و اظهاراتی که در برخی رسانه های 
اصلاح طلب در واکنش به عدم تصویب فوریت لایحه انتصاب افراد دوتابعیتی 
در مشاغل حساس، مطرح و آن را پشت پای مجلس به وفاق خوانده بودند. وی 
یتش رای نیاورد، به هم بخورد، نباشد، بهتر  گفت: »وفاقی که با یک لایحه که فور
است.« و در ادامه هم گفت باید بپذیریم که تفاوت سلایق سیاسی و اختلاف 
نظـــر بـــا دولـــت وجود دارد. او کنایه ای هم به ظریف زد و گفت: »انتصاب آقای 
ظریف خلاف قانونی است که وجود دارد، من اگر جای آقای ظریف بودم، خیلی 
با ظرافت کنار می رفتم، به آقای پزشکیان می گفتم اجازه دهید، چند صباحی 
نباشم، لایحه ای هم که در مجلس رفته، را تعیین تکلیف می کنند، اگر قانونی 
بود، برمی گردم، قانونی هم نشد، خب برنمی گردم، چرا موضوع را جوری مطرح 
می کنید که اگر یک لایحه تصویب نشـــد، پس وفاق به هم خورده، اگر این طور 

باشـــد که اصلا نمی توان کار کرد.« رئیس مجلس به این موضوع هم اشـــاره کرد 
یت لایحه مشاغل حساس رای نداده است و همکاری و  که خودش هم به فور

تعامل نباید خلاف قانون باشد.

   ریشه گرانی در پاستور، بهارستان و میرداماد
»نظارت بر گرانی و تورم به این معنی نیست که برویم سراغ فروشگاه ها و مغازه ها و آنجا 
به دنبال مبارزه با گرانی و تورم باشیم.« این پاسخی بود که رئیس مجلس در خصوص 
روش ها برای کنترل و مهار تورم و گرانی به آن اشاره کرد، قالیباف در ادامه گفت: »این 
کاسبان و مغازه داران نیستند که تورم را شکل می دهند.« و راه حل تورم و گرانی هم این 
نیست که به دنبال کاسبان برویم و آن ها را تنبیه کنیم و تصور کنیم اگر آنها را تنبیه 
کنیم موضوع حل می شود. رئیس مجلس یک سوزن هم به دولت و سران قوا زد و گفت: 
»ریشه تورم وگرانی در میرداماد و پاستور و بهارستان است و آنها باید تورم را حل کنند.«

   با دبه و وانت که نمی شود
25 میلیون لیتر سوخت را قاچاق کرد 

رئیس مجلس در جلسه صحن علنی در روز سه شنبه به این موضوع اشاره کرده بود 
که روزانه 25 تا 30 میلیون لیتر سوخت به صورت سازماندهی شده، قاچاق می شود. 
در نشست خبری روز چهارشنبه نیز در پاسخ به سوال خبرنگار در خصوص قاچاق 
سوخت گفت: »دولت و مجلس انکار نمی کنند که موضوع قاچاق سوخت وجود 
دارد، این مسئله وجود دارد و همه ما مسئول هستیم. نمی خواهیم این موضوع را انکار 
کنیم.« او در ادامه نیز تاکید کرد، باید بپذیریم که نمی توان با دبه و باک و وانت، 25 
تا 30 میلیون لیتر سوخت را در روز قاچاق کرد و این به این معنی است که قاچاقی 

سازمان یافته در حال وقوع است.

   لایحه عفاف و حجاب 23 آذرماه رسماً اجرایی می شود
ماجرای اجرای لایحه عفاف و حجاب نیز موضوعی بود که تقریبا دو سه سوال را در 
نشست خبری به خود اختصاص داد. رئیس مجلس درمورد اظهاراتی که از جانب 
مسئولان دولت، در خصوص تعلیق لایحه حجاب مطرح شده بود، گفت که لایحه 
حجاب تعلیق نشده است، قانون است و به تصویب رسیده است »به ملاحظات 
امنیتی، به خاطر سالگرد 1401 این موضوع رعایت شد به اضافه اینکه، در فاصله سه ماهه 
دستورالعمل اجرایی قانون نیز انجام شود.« و قرار است 23 آذرماه این قانون ابلاغ شود. 
رئیس مجلس در مورد جزئیات این قانون نیز گفت که در قانون گشت ارشاد وجود ندارد.

   با فیلترینگ مخالفم
»با فیلترینگ به شکلی که الان وجود دارد، مخالفم.« این پاسخی بود که رئیس مجلس 
در خصوص سوالی که درمورد رفع فیلترینگ مطرح شده بود، داد و در ادامه نیز گفت: 
»فیلترینگی که الان اتفاق افتاده، اساس آن برمبنای حوادثی بود که در 1401 رخ داده 
است. ادامه آن به این شکل صحیح نیست. باید زودتر از این در این زمینه تصمیم 
می گرفتیم.« رئیس مجلس در ادامه گفت: »دوسالی از ادامه فیلترینگ به این روش 
می گذرد، برگردیم ببینیم، آســـیب اخلاقی، امنیت روانی، کم شـــده یا خیر و گفت: 
»قبول داریم که باید حکمرانی در فضای مجازی ایجاد کنیم.« قالیباف به جلسه 
شورای عالی فضای مجازی هم اشاره و تاکید کرد که رفع فیلتر باید با یک برنامه ریزی 
دقیق پیش برود و گفت: »این موضوع در جلسه سران بحث شد، یکی از نکاتی که 
باید در خصوص رفع فیلتر مورد توجه قرار گیرد در ابتدای امر پلتفرم های داخلی ما 
باید تقویت شوند، نکته دیگر آنکه در رفع فیلترینگ باید امنیت شبکه، کسب وکار 
را برقرار کنیم و یک دفعه فیلتر می کنیم و توجه نمی کنیم که چند ده هزار نفر دارند، 

کارشان را انجام می دهند.«

   آمریکا این قدر هم گردن کلفت نیست که
همه اشکالاتمان را به گردن او بیندازیم

ماجـــرای مذاکـــره با آمریـــکا و روی کار آمدن رئیس جمهور جدید آمریکا هم موضوع 
دیگری بود که در نشســـت خبری رئیس مجلس مطرح شـــد. قالیباف ابتدا درمورد 
روی کارآمدن ترامپ و امکان مذاکرات، گفت: »حتما رئیس جمهور جدید آمریکا با 
رقیبش برای ما فرق می کند، رئیس جمهور جدید، شهید سلیمانی را به قتل رساند، 
اما اکنون هیچ قضاوتی نداریم، منتظریم ببینم در عمل چه انجام خواهد داد.« رئیس 
مجلس البته در ادامه به این موضوع هم اشاره کرد که نباید، اقتصاد را به مذاکره گره 
زد، اما تحریم حتما یک کاغذ پاره نیست و گفت: »تحریم حتما در اقتصاد اثر دارد. 
اما برای مثال نکته ای که در خصوص هدررفت انرژی مطرح کردیم، ربطی به تحریم 
دارد؟ مشـــکل خود ماســـت... زمانی به شوخی می گفتم، آمریکا اینقدر گردن کلفت 

نیست که اشکالاتی که داریم را به گردن او بیندازیم.« 

   حزب الله را زنده دیدم
کنـــش به ماجرای آتش بس و جنگی که در لبنان شـــکل  رئیـــس مجلـــس در وا
گرفت، به سفر خود به بیروت اشاره کرد و گفت که در سفرش، در میانه آتش 
ی مردم بود و در میان مردمی که خانه و کاشانه خود را از  ی که رو و دود و فشار
دست داده بودند، شجاعت و درایت دید »حزب الله را زنده دید.« موضوعی 
که شـــاید در آن روزها و بعد از شـــهادت سیدحســـن نصرالله کمتر کســـی آن را 
باور می کرد. رئیس مجلس در ادامه نیز به این موضوع اشاره کرد که نتانیاهو 
نیز این را می داند که آنها در جنگ با لبنان شکســـت خوردند، درحالی که با 
7 لشـــکر برای اشـــغال جنوب لبنان آمده بودند اما نتوانســـتند آنجا را اشغال 

کنند و مجبور به پذیرش آتش بس شدند. 

ادامه از صفحه  1
کنان  سا به  خطاب  یم  رژ ارتش  که  بازگشتند  خانه هایشان  به  حالی  در  مردم 
به  »فعلاً  که  بود  خواسته  آتش بس  از  پس  عجیب  بیانیه  در  لبنان  جنوب 
سمت مناطق تخلیه شده نیایید!« در عوض اما در شمال اسرائیل خبری از 
بازگشت آوره ها نبود. بد نیست بدانید آواره هایی که بر سر دولت نتانیاهو آوار 
ی دست بی بی  که رو آواره اند  از 150 هزار  تا نیستند؛ بیش  شده اند یکی دو 

مانده اند. 
وزنی  آن  به  نخواهیم  و  کنیم  عبور  دیروز  شگرف  تصاویر  از  گر  ا حتی  اما 
استراتژیک  و  نظامی  ابعاد  به  می توان  تحلیل،  از  دیگری  سطح  در  بدهیم؛ 
ی تحلیلگران به اهدافی باز می گردد  اتفاقات اخیر ارجاع داد. یک راه پیش رو
 ، نتانیاهو که  اشتباهی  کرده اند؛  تعریف  خود  جدال  ابتدای  در  طرفین  که 
هم  اعلامی  اهداف  همان  با  حالا  و  شد  مرتکب  جعلی  یم  رژ نخست وزیر 

سنجیده می شود. 
را تعیین  با لبنان دو هدف اصلی  ابتدای جنگ  باند جنایتکار اسرائیل در 
نابودی   -2 و  اشغالی  سرزمین های  شمال  به  امنیت  بازگشت   -1 کرد: 
تسلیحات مقاومت لبنان. نتانیاهو البته اهداف دیگری را نیز دنبال می کرد؛ 
لبنان  جنوب  از  که  را  مقاومت  ارتباطی  خط  داشت  قصد  او  مثال  به عنوان 
لبنان  مقاومت  که  می دانیم  ما  کند.  قطع  می شد،  منتهی  تهران  به  و  آغاز 

کیلومتر   30 عمق  تا  دارد  قصد  که  می گفت  اسرائیل  اما  ندارد  مرزبانی  وجه 
بزرگ تری  آرزو های  نتانیاهو  کند.  خالی  مقاومت  حضور  از  را  لبنان  جنوب 
پیش  سال های  به  را  مقاومت  موقعیت  می تواند  می کرد  خیال  و  داشت  هم 
سیاسی  محض  اقلیت  در  لبنان  شیعیان  که  سال هایی  بازگرداند؛   1982 از 

و اجتماعی بودند. 
حالا اما 60 روز از عروج سیدمقاومت می گذرد و ما در نقطه آتش بس برای یک 
کدام یک از  که نتانیاهوی جنایت کار به  تحلیل واقع بینانه می توانیم بپرسیم 
اهداف اعلامی خود رسید؟ او برای اهداف خود 6 لشکر مجهز و چیزی فراتر 
از جنگ 33 روزه در سال 2006 را در مرز های لبنان مستقر کرد. گفته شده که 
کیلومتر مرز حضور داشتند و آنقدر سطح  یم در بیش از 120  70 هزار سرباز رژ
همچون  خود  تسلیحاتی  سطح  آخرین  از  یم  رژ که  بود  شده  موجودیتی  نبرد 
تانک های نسل 4 و 5 مرکاوا هم استفاده می کرد و اینها در حالی بود که آمریکا 
هم با تسلیحات نظامی و ماهواره ای خود به کمک دار و دسته نتانیاهو آمده 

بود. 
اشغالی  سرزمین های  شمال  امنیت  نه تنها  افتاد؟  اتفاقاتی  چه  عمل  در  اما 
ایجاد نشد، بلکه دامنه ناامنی به دیگر نقاط هم رسید و ایده تل آویو در قبال 
یدئوی یک نظامی صهیونیست که در تجاوز به  بیروت عملیاتی شد. دیروز و
یاد  که منعقد شده فر که او در مورد توافقی  لبنان حضور داشت، منتشر شد 

کت هستند، مرا به این دلیل که ارتش اسرائیل  می زد: »تمام جناح راست سا
خسته است از لبنان می برند؟ چرا حزب الله خسته نشده است؟ آیا این همان 
ی کامل داده بود؟! برای این جانم را  نخست وزیری است که به ما وعده پیروز

در نیرو های ذخیره به خطر انداختم؟!« 
ک  لا از  مقاومت  که  کرد  خواهد  ی  کار بود  گفته  نتانیاهو  بدانید  نیست  بد 
سکو های  و  تونل ها  بود  کرده  اعلام  او  برود.  پدافندی  ک  لا به  حداقل  آفند، 
پرتابی موشک های مقاومت را نابود می کند، اما درست یک روز پیش از اعلام 
آتش بس بیش از 400 موشک به سمت سرزمین های اشغالی شلیک شد و ما 
می دانیم این در حالی است که تمام تجهیزات ماهواره ای منطقه در خدمت 
ارتش صهیونیستی است! در عوض اسرائیل علی رغم 60 روز بمباران شدید 
لشکر  شش  با  هم  آن  عملیاتی،  مرحله  دو  در  نتوانست  ی،  مرز روستا های 
کند. منابع مطلع می گویند  ی  ک لبنان پیشرو کیلومتر در خا ، حتی 10  مجهز
و  یم  رژ روانی  عملیات  لبنان  ک  خا در  گرفتن ها  عکس  و  مقطعی  نفوذ های 

برای لاپوشانی عملیات های ناموفق آنها بوده است. 
شد،  گفته  کنون  تا که  چیزی  شده؛  جدیدی  مرحله  وارد  مقاومت  اما  حالا 
اتفاقاتی  آینده چه  روز های  بود و مشخص نیست در  وضعیت حال میدان 
باقی  آتش بس  روز  در  که  ساده انگارانه  تحلیل های  بنابراین  افتاد.  خواهد 
می ماند، نمی تواند راهبرد ها را مشخص کند. آیا باید منتظر رخداد های جدید 

از  کرد؟ درست دقایقی پس  روایت ها چه خواهد  اسرائیل در جنگ  باشیم؟ 
دست  افراطی  جناح  شد.  بلند  نتانیاهو  مخالف  صدا های  آتش بس  اعلام 
که چهره هایی همچون بن گویر آن را نمایندگی می کند و از  راستی در دولت 
یسیون دولت همچون یائیر لاپید، نخست وزیر پیشین  سوی دیگر جناح اپوز
گرفتند. نتانیاهو نسبت به این صدا ها بی تفاوت  یم علیه آتش بس موضع  رژ
هم  نتانیاهو  اظهارات  در  که  چیزی  آن  مطابق  می رسد  به نظر  و  بود  نخواهد 
مشهود بود، اتفاقات جدیدی در جبهه جنوبی یعنی نوار غزه رخ خواهد داد. 
کشته   6 که  کرد  تحرکاتی  غزه  در  اسرا  ی  آزادساز قصد  به  یم  رژ پیش  چندی 
ی دستش گذاشت و حالا به نظر می رسد بخواهد با تمرکزی بیشتر و خیالی  رو
گروهک های  دیگر  سوی  از  شود.  غزه  روانه  دوباره  شمالی  جبهه  از  آسوده 
این  ظاهراً  کرده اند؛  آغاز  را  خود  فعالیت  دوباره  یم  رژ یستی  ترور و  نیابتی 
یم است که هنگامی که ارتش مستقیماً دچار تلفات و تحمل هزینه  راهبرد رژ
به عنوان مثال  به عملیات می کنند.  نیابتی اش شروع  گروهک های  می شود، 
یستی جیش الظلم در شرق  گروهک ترور پس از عملیات های وعده صادق، 
با  گروه های تکفیری و همزمان  کرد؛ دیروز هم برخی  ایران شروع به تحرکاتی 

یستی زدند.  اعلام آتش بس در مناطق شامات دست به اقدامات ترور
خلاصه اینکه به نظر می رسد نبرد در جبهه مقاومت پایان نیافته و صرفاً شکل 

مبارزه دستخوش تغییر شده است. 

قالیباف از ابلاغ قانون جدید حجاب و عفاف خبر داد

پایان گشت ارشاد

چرا نتانیاهو باخت؟

رهبر انقلاب در دیدار فرماندهان نیروی دریایی ارتش تأکید کردند

جهت گیری نیروهای مسلح
باید متمرکز بر افزایش توان رزم باشد

فرمانده معظم کل قوا در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش با 
گرامیداشت سالروز 7 آذر 1359 و حماسه آفرینی ناوچه پیکان در مقابل دشمن 
بعثی که روز نیروی دریایی نام گرفته است، نیروی دریایی را در دنیای امروز 
نیرویی حیاتی و تعیین کننده خواندند و با تحسین فعالیت بخش های مختلف 
عملیاتی، اطلاعاتی، پشتیبانی، سازندگی و نوآوری در نیروی دریایی ارتش، 
گفتند: »جهت گیری نیروهای مسلح به ویژه نیروی دریایی در همه فعالیت ها و 

برنامه ریزی ها باید متمرکز بر افزایش آمادگی و توان رزم باشد.«
حضرت آیت الله خامنه ای، افزایش توان رزمی را باعث پیشگیری از تهاجم دشمن 
دانستند و افزودند: »مهم ترین کار نیروهای مسلح پیشگیری از تهاجم است، 

بنابراین باید به گونه ای عمل و توان رزمی کشور را در نگاه و رصد بدخواهان ایران 
برجسته کنید که به معنی واقعی احساس کنند هرگونه برخورد برای آنها هزینه 

سنگینی به دنبال خواهد داشت.«
رهبر انقلاب اسلامی، استمرار مأموریت های دریانوردی را ضروری برشمردند و 
گفتند: »همچنان که پیش از این گفته شد می توان مأموریت چندماهه ناوگروه 

86  و جزئیات آن را با زبان و ابزار هنر به افکار عمومی منتقل کرد.«
در ابتدای این دیدار امیردریادار ایرانی، فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران گزارشی از برنامه ها و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف 

بیان کرد.


